
De ASN Bank bankiert al bijna 50 jaar met respect voor mens, dier en milieu. Bijvoorbeeld door 
uw geld te investeren in schone energie van windmolenparken op de Noordzee. Steeds meer 
mensen regelen daarom hun bankzaken liever bij de ASN Bank. Met een betaalrekening die ook 
nog eens rente geeft over het saldo. En door duurzaam te sparen of te beleggen. Stap daarom over. 
Of zoals Jeroen Schrama het zegt: “Onbeperkte economische groei, 
overbevolking en het uitputten van de aarde zijn zorgelijke ontwikkelingen. 
Maar duurzame groei is prima. Doe als ik en word klant van de ASN Bank!”
Meer weten? Kijk op www.asnbank.nl of bel gratis 0800-0380.

Jeroen Schrama uit Leiden:

De ASN Bank is geregistreerd bij de Autoriteit Financiële Markten (AFM) en heeft een vergunning van de Nederlandsche Bank N.V. Op tegoeden van klanten bij de ASN Bank is het wettelijke depositogarantiestelsel van toepassing. 

“Wat duurzaam is, mag groeien.
  Kom daarom óók bij de ASN Bank!”

De Friezen worden wakker

Het gasboren onder het Tjeukemeer, de aanleg 
van de Centrale As, het bouwen van een groot 
hotel aan de Langweerder Wielen, de aanleg 
van het landgoed Trijntje Wiel bij Joure en de 
bouw van een afvaloven bij Harlingen roepen 
verzet op. Bij al deze plannen laten burgers 
meer dan ooit van zich horen. Waar vroeger 
vooral natuur- en milieuorganisaties bezwaar 
maakten tegen plannen, die het landschap 
wezenlijk zullen veranderen, zijn dat nu ook 
grote groepen omwonenden. Maar bij de 
overheden, die de vergunningen afgeven, 
lijken deze kwesties niet gevoelig te liggen. Zij 
maken daarin gemakkelijk de keuze vóór een 
dergelijk plan, hoewel de maatschappelijke 
weerstand veel zichtbaarder is dan vroeger.

Zelfs mensen, die juridisch niet belang-
hebbend zijn, omdat zij niet in de buurt 
van het plangebied wonen, mengen zich 
in de maatschappelijke discussie. Er zijn 
opeens heel veel burgers en organisaties, 
die uiten, dat de Friese overheid verkeerde 
keuzes maakt. Zij willen dat meer waarde 
wordt gehecht aan het Friese landschap, de 
natuur, het milieu, gezondheidsaspecten 
en duurzaamheid. Waarom de Centrale As 
aanleggen of een afvaloven bouwen, wanneer 
daaraan geen behoe� e is? Maar liefst 49 
schrijvers en schilders, met een band met 
Fryslân, hebben meegewerkt aan het boek 
“Gi� ige Simmer” (www.friesepersboekerij.
nl). De kunstenaars uiten hun zorgen over de 
besluiten, die overheden nemen over plannen, 
die ingrijpen in het landschap. Schrijver 
Geert Mak constateert in dit boek een crisis 
in het vertrouwen tussen overheid en burger. 
Die crisis zou moeten leiden tot een nieuw 
begin met besluiten die wel passen binnen de 
menselijke maat. En misschien komt er ook 
nog wel een � lm over dit onderwerp, wanneer 
die over de Hynders fan Marrum gereed is. 

Er is op dit moment echt iets aan de hand in 
Fryslân. Vele Friezen zijn wakker geworden. 
Het topmodel Doutzen Kroes hee�  zich in de 
kwestie van de Centrale As verdiept en houdt 
al twitterend een pleidooi voor de Groene As, 
een alternatief voor het plan van de provincie. 
Dit groene traject wordt ondersteund door 
tien natuur- en milieuorganisaties, ook 
landelijk opererende. Enige voorstanders van 
de Centrale As zetten Doutzen direct weg 
in de  hoek van de ‘domme blondjes’. Maar 
over de Groene As is wel degelijk nagedacht. 
De Friese schone slaapster Doutzen is in het 
verre Amerika wakker geworden. Dan is het 
zeker tijd, dat de politiek probeert het op dit 
moment in Fryslân zo duidelijke gat tussen 
burger en maatschappij te dichten. 

Mr. Gina Kamsma is milieurecht-
advocaat bij Rotshuizen Geense 
Advocaten in Leeuwarden.

De Friese boezem wordt door de natuur organisaties 
gezien als het grootste aaneengesloten natuurgebied 
van Fryslân. Het totale gebied van met elkaar 
verbonden kanalen en meren, van Lemmer tot aan 
Lauwersoog, herbergt belangrijke natuurwaarden 
en binnen deze grenzen liggen bovendien een 
aantal van de belangrijkste Friese natuurgebieden, 
zoals de Alde Feanen. De kwaliteit van deze natuur 
staat onder druk doordat het bestaande beheer 
erop gericht is het waterpeil het hele jaar door op 
eenzelfde, vast peil te houden. Dit staat de goede 
instandhouding en ontwikkeling van planten en 
dieren in de weg. 
Wetterskip Fryslân heeft onderzoek laten doen naar 
de mogelijkheden en de kosten van een natuurlijker 
peilbeheer. De eerste uitkomsten wijzen uit dat dit 
haalbaar en betaalbaar is. Om te voorkomen dat er 
belemmeringen voor bijvoorbeeld de recreatievaart 
ontstaan, is het zeker nog noodzakelijk dat goed 
wordt gekeken met welke maatregelen dit kan 
worden voorkomen. Maar het komt nu aan op de 
bereidheid ook echt te kiezen voor duurzaamheid 
en innovatie in het Friese waterbeheer.

De bestaande situatie van een, het hele jaar 
hetzelfde, vast waterpeil, leidt tot een gestage 
afname van natuurwaarden in de Friese boezem. 
Terugloop van oevervegetatie (zoals rietareaal) is 
daarvan een duidelijk voorbeeld. Voor de natuur en 
voor de natuurbeleving is dit geen goede situatie.
Een overgang naar een meer natuurlijk peilbeheer 
kan deze ontwikkeling ombuigen. 
Bij een natuurlijker peilbeheer staat het waterpeil 
in het voorjaar wat hoger en in (een deel van) 
de zomer wat lager. Het resultaat is toename 
van waterkwaliteit en natuurontwikkeling, zoals 
uitbreiding van oever- en waterplanten waarmee 
dan ook weer toename van soorten en aantallen 
vogels en vissen samenhangt.

Natuurvriendelijke oevers
In de recente provinciale waterplannen staan 
intussen wel allerlei maatregelen, zoals aanleg 
van natuurvriendelijke oevers, die de schade 
door het vaste peil moeten beperken. De vraag is 
echter of het voldoende is. De Commissie voor de 
milieueffectrapportage heeft in haar beoordeling 
van de Friese waterplannen aangegeven dat deze 
geen goede watercondities voor natuurgebieden 
garanderen. Heroverweging van de keuze voor 
een vast boezempeil kan dan noodzakelijk worden 
volgens de commissie. 

Nu krampachtig vasthouden aan een vast 
boezempeil lijkt daarom mogelijk juridisch 
kwetsbaar en kan dan later tot onnodig hogere 
kosten leiden. De keus voor een natuurlijker 
peil voor de Friese boezem betekent bovendien 
een concrete invulling van het duurzame en 
innovatieve profiel dat de provincie wil uitdragen: 
Fryslân, een provincie waar echt wat gedaan wordt 
voor de natuur!

Paul van der Vegt, Friese Milieu Federatie, 
p.vd.vegt@friesemilieufederatie.nl

De Friese Milieu Federatie heeft zich samen 
met de andere provinciale milieufederaties achter 
de doelstelling van het ministerie van VROM 
geschaard voor meer windenergie op land. De 
Milieufederaties en VROM willen dat er op land 
voor 2020 een 6000 megawatt aan windenergie 
kan worden opgewekt. Dat is goed voor zo’n 2000 
windmolens van 3 megawatt. Vergelijkbaar met 
een vermogen van wel 12 moderne kolengestookte 
energiecentrales. Naast windenergie op land zijn 
de Milieufederaties eveneens groot voorstander 
van meer windenergie op zee. Voor meer 
windenergie op zee is collega natuurorganisatie 
Natuur en Milieu actief onder de titel Zeekracht. 

Waarom windmolens?
Vanwege het broeikaseffect moet de komende 
jaren meer en meer gebruik worden gemaakt van 
duurzame vormen van energie. Windenergie is 
op dit moment een van de weinige vormen van 
duurzame energieopwekking die en economisch 
aantrekkelijk en een bewezen techniek is. 
Die combinatie maakt het mogelijk om op 
korte termijn een substantieel deel van onze 
energievoorziening op een  duurzame wijze op te 
wekken. De 6000 megawatt aan windenergie op 
land en nog eens 6000 megawatt op zee draagt 

voor 14 procent bij aan onze totale energievraag.  
Om in de toekomst al onze energie duurzaam op 
te kunnen wekken, zijn windmolens alleen niet 
voldoende. Ook andere vormen van duurzame 
energie als zonnepanelen, biogas, de winning 
van warmte uit diepe aardlagen etc. zijn allemaal 
nodig. En het allerbelangrijkste is het besparen 
van energie. Anders blijft het dweilen met de 
kraan open.

Maar windmolens brengen toch schade toe aan 
het landschap en vogels?
Dat klopt. Bovendien kunnen windmolens 
geluidsoverlast veroorzaken voor mensen die 
daar in de buurt wonen. Om die redenen hebben 
de Milieufederaties gekeken naar waar je wel 
windmolens kunt neerzetten met een minimale 
impact voor het landschap, vogels en mensen. Zo 
stellen de Milieufederaties voor om windmolens 
bij elkaar te zetten in een park onder andere langs 
snelwegen en in of nabij grote bedrijventerreinen. 
Zo kun je natuurgebieden of bijzondere 
landschappen als de nationale landschappen 
vrijwaren van windmolens. Tevens kun je de 
oude verspreid staande windmolens opruimen 
en inruilen voor nieuwe molens in de parken. Zo 
gaat het landschap erop vooruit. 

Voor Fryslân heeft de Friese Milieu Federatie naar 
voren gebracht dat in het gebied tussen Harlingen 
en Leeuwarden, rond Leeuwarden en Sneek en 
langs de A7 tussen Bolsward en Drachten locaties 
te vinden zijn om windmolens neer te zetten. Ook 
de andere Milieufederaties hebben potentiële 
windmolenlocaties op de kaart gezet. Tezamen is 
er volgens de Milieufederaties ruimte voor 6000 
megawatt aan windenergie in Nederland op land.

En wat gaat de Friese Milieu Federatie hieraan 
doen?
In 2010 stelt de provincie Fryslan een nieuw 
windmolenbeleid op. De Friese Milieu Federaties 
gaat zich samen met de andere natuur- en 
milieuorganisaties hard maken om de ideeën van 
de natuur- en milieuorganisaties opgenomen te 
krijgen in het nieuwe provinciale windmolenbeleid. 
Daarnaast gaat de federatie samen met onder andere 
Senter Novem en andere partijen eraan bijdragen 
dat er ook daadwerkelijk locaties voor nieuwe 
windmolens in Fryslân gerealiseerd gaan worden de 
komende jaren.

Arnoud de Vries, Friese Milieu Federatie, 
email: a.de.vries@friesemilieufederatie.nl

Fryslân, een provincie waar echt 
wat gedaan wordt voor de natuur!
Duurzaam waterbeheer Friese boezem vraagt natuurlijk peil

Hoor de wind waait…..
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